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حکمرهبرانقلاببرایعلیباقری
رهبــر انقاب اســامی در حکمی علــی باقری را به 
عضویت در شــورای راهبردی روابط خارجی منصوب 
کردند. شــورای راهبــردی روابط خارجی در ســال 
۱۳۸۵ و با حکم رهبر انقاب شــکل گرفت.هدف از 
تشکیل این شورا، کمک به تصمیم گیری های کان و 
جســت وجو از افق های نو در روابط خارجی جمهوری 
اسامی و بهره مندی از نظرات نخبگان در این عرصه، 
است.ریاست شورای راهبردی روابط خارجی برعهده 

آقای دکتر خرازی است.

غافلگیریجدیددرراهاست
جنبش فلســطینی مقاومت اسامی )حماس( در پی 
انجام ۲ عملیات ضد صهیونیستی در شمال الخلیل در 
بیانیه ای تاکید کرد که مقاومت در کرانه باختری، رژیم 

صهیونیستی را غافلگیر خواهد کرد.
این جنبش با صدور بیانیه ای اعام کرد که دو عملیات 
ترکیبی صورت گرفته در نزدیکی »غوش عتصیون« و 
شهرک صهیونیســت نشین »کرمی تسور« در شمال 
الخلیل، یک پیام واضح اســت مبنی بر اینکه تا زمانی 
که تجاوزات رژیم صهیونیستی علیه مردم و سرزمین 
فلسطین ادامه دارد، مقاومت همچنان قدرتمند باقی 

خواهد ماند.
به گــزارش ایرنــا، حماس با اشــاره بــه اینکه این 
عملیات های خاص از نظر قــرار گرفتن در خلیل در 
جنوب کرانه باختری دارای اهمیت ویژه ای است، افزود 
که عملیات های یاد شده در شرایط حساس کنونی که 
شــاهد شدت گرفتن حمات رژیم صهیونیستی علیه 
استان های شمالی کرانه باختری و نسل کشی در نوار 

غزه هستیم انجام شد.
این جنبش تاکید کرد: دشمن اشغالگر نمی تواند هیچ 
بخشــی از خاک وطن را در انحصار خــود در آورد و 
نیرو هــای مقاومت در کرانه باختــری، در هر زمان و 

مکان رژیم اشغالگر اسرائیل را غافلگیر خواهند کرد.
حماس بیان کرد که این عملیات جدید سیلی محکم 
دیگری به ســرویس های امنیتی دشمن صهیونیستی 
است و در شرایطی انجام گرفت که این رژیم در حالت 
آماده باش کامل قرار دارد.منابع صهیونیســتی بامداد 
شــنبه اعام کردند که یک مبارز فلسطینی با خودرو 
نگهبان شهرک “کرمی تسور” را زیرگرفته سپس وارد 
این شهرک شده و صهیونیســت ها را به گلوله بسته 
اســت.به گفته این منابع، عملیات تیراندازی پس از 
انفجار یک خودروی بمب گذاری شده در ورودی این 
شهرک انجام شده است.منابع صهیونیستی از زخمی 

شدن دو صهیونیست در این عملیات خبر دادند.

حقضربوشتممتهمرانداریم
نماینده پیشــین مجلس با اشاره به فوت یک زندانی 
در لاهیجان گفت: متهم هر مقدار هم که شرور باشد 
ما حق ضرب و شــتم او را نداریم. مأموران پلیس باید 

آموزش دیده باشند.
علی مطهری، نماینده ادوار مجلس در شبکه اجتماعی 
ایکس نوشــت:مرگ محمد میرموســوی بعد از فوت 
ســتار بهشــتی دومین خطای نیروی انتظامی است. 
متهم هر مقدار هم که شرور باشد ما حق ضرب و شتم 
او را نداریم. مأموران پلیس باید آموزش دیده باشند. در 
موضوع ســتار بهشتی وزیر کشور را به صحن مجلس 
آوردم. امروز آقای مؤمنی تازه وزیر شده و البته به این 

موضوعات حساس است.

تندروهامنزویشدهاند
دولت کار خود را شــروع کرده و با مسائل تازه ای هم 
مواجه شده اســت. اما آنچه در جلسه رای اعتماد به 
کابینه در مجلس دیدیم هم موضوع ساده ای نبود که 
بتوان از کنار آن به این زودی ها عبور کرد. تحلیل آن 
جلسه و رویکرد مجلس مشخصا طیف تندرو اهمیت 
ویژه ای دارد زیرا در مسیری که دولت طی خواهد کرد 

نیز موثر است. 
“محمدعلی وکیلی” فعال سیاسی، درباره این موضوع 
به »نامه نیوز« گفت: »اولا صداقت آقای پزشــکیان بر 
نحوه رفتار نمایندگان تأثیر داشــت. از ســوی دیگر 
به نظر من ترکیب مجلس کنونی به شــدت شــبیه 
به ترکیب مجلس پنجم اســت و نحوه مواجهه آن با 
دولت آقای پزشــکیان هم شــبیه به مواجهه مجلس 
پنجم با کابینه دولــت اول آقای خاتمی بود. مجلس 
نشــان داد نگاهش به عالم سیاســت متکثر است؛ بر 
خاف صداهای بلندی که از اقلیت موجود در مجلس 
می شنیدیم. اکنون می شود گفت که صدای غالب در 

مجلس، عقانیت است.«
او ادامه داد: »من پیش بینی می کنم که فضای تعامل 
میان مجلس و دولت در ادامه مسیر هم وجود خواهد 
داشــت زیرا دولت آقای پزشکیان هیچ انگیزه ای برای 
ورود با مباحث حاشــیه ای نــدارد و همه جریان های 
سیاسی هم نمایندگانی در دولت دارند البته که چنین 
شرایطی به معنای آن نیســت که شاهد جزیره هایی 
مستقل در دولت خواهیم بود؛ بلکه انتظار می رود همه 
وزرا با هر نوع نگاه سیاسی ای که دارند پیرامون اهداف 
آقای پزشکیان به عنوان رئیس جمهور حرکت کنند«.

ایــن فعال سیاســی همچنین بیان کــرد: »وضعیت 
سیاســی کشور نشــان می دهد تندروها در انزوا قرار 
گرفته اند. جامعه هم از تندروی خســته شده است و 
کنشگران سیاسی به این نتیجه رسیده اند که تندروی 

نتیجه  مثبتی به دنبال ندارد.«
وکیلی در پایــان گفت: »من فکر می کنم اصولگرایان 
همیــن حالا هم به جریان های تندرو خود نه گفته اند 
و آنها را کنار زده اند. اصولگرایان چه در مجلس و چه 
خارج از مجلس سعی می کنند هرچه بیشتر با تندروها 
فاصله گذاری کنند و طبیعی است در چنین شرایطی 
جریان افراط هرچه بیشــتر منزوی می شود و جریان 

میانه روی میدان دار خواهد بود«.

چشم انداز

عملیاتمشترکارتشآمریکاوعراق
علیهداعش

ارتش آمریکا و عراق یک حمله مشترک را برای هدف قرار 
دادن شبه نظامیان مظنون گروه داعش در صحرای غربی 
عراق انجام دادند که در آن دست کم ۱۵ نفر کشته شدند 
و هفت سرباز آمریکایی زخمی شدند.مقامات شنبهدیروز( 
گفتند که ارتش آمریکا و عراق یک حمله مشــترک را 
برای هدف قرار دادن شبه نظامیان مظنون گروه داعش 
در صحرای غربی عراق انجام دادند که در آن دست کم 
۱۵ نفر کشته شدند و هفت سرباز آمریکایی زخمی شدند.

فرماندهی مرکزی ارتش آمریکا گفت که شبه نظامیان در 
جریان نبرد پنج شــنبه که به گفته نیروهای عراقی در 
صحرای الانبــار رخ داد، به ســاح، نارنجک و کمربند 
انفجاری مســلح بودند. به گــزارش گاردین، فرماندهی 
مرکزی گفت: »این عملیات رهبران داعش را هدف قرار 
داد تا توانایی داعش برای برنامه ریزی، سازماندهی و انجام 
حمات علیه غیرنظامیان عراقی و همچنین شهروندان، 
متحدان و شرکای ایالات متحده در سراسر منطقه و فراتر 
از آن را مختــل و کاهش دهد. نیروهای امنیتی عراق به 
بررسی بیشتر از مکان های مورد حمله ادامه می دهند.«او 
افزود: »هیچ نشانه ای از تلفات غیرنظامیان وجود ندارد.« 
در بیانیه ارتش عراق آمده اســت که »به دنبال عملیات 

هوایی، حمات هوایی مخفیگاه ها را هدف قرار دادند.«
ارتش عراق بدون اینکه هویت آنها را مشخص کند، گفت: 
»در میان کشته شدگان، رهبران کلیدی داعش بودند. 
تمام مخفیگاه ها، ساح ها و پشتیبانی لجستیکی منهدم 
شد، کمربندهای انفجاری به طور ایمن منفجر شدند و 
اسناد مهم، مدارک شناسایی و وسایل ارتباطی کشف و 
ضبط شد.«یک مقام دفاعی آمریکا که نخواست نامش 
فاش شــود، گفت که برخی از نیروهای آمریکایی در اثر 
سقوط زخمی شــدند و دو تن دیگر نیز زخمی شدند. 
این مقام گفت: »وضعیت همه پرسنل پایدار است.«هنوز 
مشــخص نیســت که چرا دو روز طول کشید تا ایالات 
متحده نقش خود را در این حمله اعتراف کند. عراق در 
ابتدا اعام نکرد که ایالات متحده در آن شــرکت داشته 
است. سیاستمداران عراقی درباره آینده حضور نیروهای 
آمریکایی در این کشور بحث می کنند.برای سال ها پس 
از بیرون راندن شبه نظامیان از خافت خودخوانده شان 
در سراســر عراق و سوریه، نیروهای آمریکایی به نبرد با 
گروه دولت اسامی ادامه دادند، اگرچه تعداد تلفات حمله 
روز جمعه بیشتر از سایرین بود.در اوج خود، گروه دولت 
اسامی بر منطقه ای به وسعت نیمی از بریتانیا حکومت 
می  کرد.ائتافی متشکل از بیش از ۸0 کشور به رهبری 
ایالات متحده برای مبارزه با داعش تشکیل شد که قدرت 
خود را در عراق و ۲0۱7 و در ســال ۲0۱9 در سوریه از 

دست داد.

حمایتناتوازتهاجماوکراینبهمنطقه
کورسک

ینس اســتولتنبرگ، دبیرکل ناتــو در اولین واکنش به 
پیشــروی اوکراین به خاک روسیه به هفته نامه آلمانی 
ولت آم زونتاگ گفت: »تهاجم اوکراین به منطقه کورسک 
روسیه مشروع است و بخشی از حق اوکراین برای دفاع 
از خود است.«ینس استولتنبرگ، دبیرکل ناتو در اولین 
واکنش به پیشروی اوکراین به خاک روسیه به هفته نامه 
آلمانی ولت آم زونتاگ گفت: »تهاجم اوکراین به منطقه 
کورسک روسیه مشــروع است و بخشی از حق اوکراین 
برای دفاع از خود است.«اســتولتنبرگ گفت: »اوکراین 
حق دارد از خود دفاع کند. و طبق قوانین بین المللی، این 
حق در مرز متوقف نمی شود.« او افزود که ناتو از قبل از 
برنامه های اوکراین مطلع نشده و نقشی در آنها ایفا نکرده 
اســت.به گزارش رویترز، رئیس ناتو گفت که اوکراین با 
پیشروی به خاک روسیه خطر کرده است، اما این به کیف 
بستگی دارد که چگونه عملیات نظامی خود را انجام دهد.

او گفت: »رئیس جمهور اوکراین، ولادیمیر زلنسکی به 
صراحت گفته است که هدف از این عملیات ایجاد یک 
منطقه حائل برای جلوگیری از حمات بیشــتر روسیه 
از آن ســوی مرز است. مانند همه عملیات های نظامی، 
این نیز با خطراتی همراه اســت. اما این تصمیم اوکراین 
اســت که چگونه از خود دفــاع کند.«کیف یک تهاجم 
بزرگ فرامرزی به منطقه کورسک را در 6 اوت آغاز کرد، 
در حالی که نیروهای مســکو همچنان به سمت مرکز 
استراتژیک پوکروفسک در شرق اوکراین حرکت می کنند.

این تهاجم همچنین در نشست روز چهارشنبه شورای 
ناتو-اوکراین-که به درخواست کیف در بحبوحه بزرگترین 
موج حمات هوایی مســکو به همسایه اش برگزار شد، 
مورد بحث قرار گرفت.این شورا که اعضای ائتاف نظامی 
غرب و اوکراین را تشــکیل می دهد، سال گذشته برای 
ایجاد هماهنگی نزدیک تر بین ائتاف و کیف تأســیس 
شد.روسیه عملیات کورســک را یک »تحریک بزرگ« 

خوانده و گفته است که تافی خواهد کرد.

توقفمشارکتایرواندرناتویروسی 
نخست وزیر ارمنستان از توقف مشارکت خود در سازمان 
پیمان امنیت جمعی که شامل روسیه و باروس می شود، 
خبر داد.به گزارش اکوایران، نیکول پاشینیان، نخست وزیر 
ارمنســتان اعام کرد که ارمنستان مشارکت خود را در 
 )CSTO( تمامی نهادهای سازمان پیمان امنیت جمعی
متوقف کرده است. به نوشته بریکینگ دِ نیوز، پاشینیان 
در کنفرانس مطبوعاتی روز شنبه تأکید کرد که در حال 
حاضر، کشورش تصمیم دیگری در مورد مشارکت خود 
در سازمان پیمان امنیت جمعی نمی گیرد. او تصریح کرد؛ 
در حالی که ارمنســتان فعالیت های خود در چهارچوب 
سازمان پیمان امنیت جمعی را متوقف کرده، این اقدام 
امکان تصمیم گیری های آینده را نفی نمی کند.اظهارات 
پاشــینیان ماه ها پس از آن بیان می شــود که ایروان از 
شــرکت در جلسه پارلمانی کشورهای عضو این سزمان 
امتناع ورزید. برخی ها سازمان پیمان امنیت جمعی که 
از کشورهای شوروی سابق تشکیل شده را ناتوی روسی 

می دانند.

تحلیل

همدلی|  ســرویس سیاســی: حضور 
پســر عارف در یک جلسه رسمی دولت، با 
انتقاداتی از ســوی اهالی رسانه همراه شده 
است و باز هم پای آقازاده ها و ژن های خوب 
در سیاســت به میان آمــده. این واکنش ها 
در حالی مطرح شــده که توئیت های پسر 
پزشــکیان و رفت وآمدهای پســر عارف با 
تشابه موضوعی در گذشته، حساسیت برانگیز 
است. پســر عارف که روزگاری از ژن خوب 
خود در کسب موقعیت ها سخن می گفت و 
در دایره نقد رســانه ها قرار گرفته بود، حالا 
دولت پزشکیان را به دردسر انداخته. حضور 
او در یک مراسم تودیع و معارفه که مترادف 
به مداخله بســتگان دولتی در امور اجرایی 
و تاثیــر بــر تصمیم ها تحلیل شــده حتی 
هواداران پر و پاقرص رئیس جمهوری را نیز 

به انتقاد واداشته است. 
“علی اصغر شفیعیان” مدیر مسئول انصاف 
نیوز، در شــبکه اجتماعی ایکس نوشــت: 
»حضور و مداخله وابســتگان مسئولان به 
ویژه آنها که ســابقه ی حاشــیه سازی هم 
در کارنامه خود دارند در دولت پزشــکیان 
تحمل نخواهد شد. ]ضمنا برای پزشکیان، 
یار باشید، بار نباشید تا بلکه بتوان مشکات 

کشور را در میان مدت بهبود بخشید[
یک مهد کودک در دولت بزنید

“کیانوش جهانپور” سخنگوی اسبق وزارت 
بهداشــت، هــم در واکنش به ایــن ماجرا 
نوشــت: »مراقب باشــید، حالا که دامادها 
رفتند، آقــازاده ها بازنگردنــد...« مصطفی 
داننده، خبرنــگار، از دیگر منتقدان حضور 
عارف در مراســم تودیع وزیــر صمت بود. 
او نیز در شــبکه اجتماعی ایکس با هشتگ 
عارف نوشــت: »یک مهد کودک در دولت 
بزنید و اینقدر بچه هــای خودتان را از این 

جلسه به آن جلسه نبرید.«
“علی قلهکی” فعال رســانه ای نیز در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: »به یکی از مسئولانِ 
نظام اخیرا گفتم بازتابِ حضورِ آقازاده ها در 
تشکیاتِ پدرانشان و بهره برداری از منافعِ 
آنها را در میان مردم دنبال می کنید؟! گفت 
مهم نیســت و جمع بندی این شــده که 
برای جلوگیری از نفوذ، به صورت رســمی 

و غیررســمی آقازاده ها،داماهــا و عروس ها 
در حوزه  مســئولیتیِ پدرشان، نقش آفرینیِ 
جــدی کنند! این معضــلِ فاجعه بار که در 
همه دولت ها، قــوا و  نهادهای حاکمیتی، 
گریبان گیرِ نظام شــده، فرسنگ ها با شعارِ 

عدالت خواهیِ ابتدای انقاب فاصله دارد!«
واکنش معاون محمدرضا عارف

معاون “محمدرضا عارف” هم به جنجال تازه 
پسر معاون اول رئیس جمهور واکنش نشان 
داد و اینطــور القا کرد که نقل قول ها دقیق 
نیست. “علیرضا خامسیان”  معاون ارتباطات 
و اطــاع رســانی دفتر عارف معــاون اول 
رئیس جمهور در واکنش به حواشــی عدم 
حضور خبرنگاران در جلسه تودیع و معارفه 
وزیران ارتباطات دولت سیزدهم و چهارهم 
در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: »امروز 
مراسم معارفه دو وزیر با حضور معاون اول 
رئیس جمهور و با همراهی همکاران عزیزم 
در رسانه ها برگزار شــد. مراسم های بعدی 
هم با همین ساز و کاری که دیگر مراسم ها 
برگزار شــده بود انجام خواهد شد. دوستان 
خوبم در رسانه ها نقل و قول های غیر دقیق 
را اصالت ندهند.« این در حالی اســت که 
یکی از خبرنــگاران حوزه فناوری اطاعات 

و ارتباطات مدعی شــده بود؛  اجازه حضور 
خبرنگاران در آئین تکریم و معارفه وزیران 

ارتباطات داده نشده است.
دردسرهای قابل پیش بینی

البته از همان روزی کــه محمدرضا عارف 
بــه عنوان معاون دولت انتخاب شــد، قابل 
حــدس بود که ژن خوب و آقازادگی هم به 
دولت راه یابد. خیلی زودتر از آنچه که تصور 
می شد اما این مســاله عیان شد. آنطور که 
“حمیدرضا عارف” در جلســه معارفه وزیر 
صمت که برخــی می گویند به دوربین زل 
زد؛ تردیدی باقی نماند که دولت پزشکیان 

با یک دردسر بزرگ مواجه است. 
از  و  جامعه شــناس  فاضلــی”  “محمــد 
چهره های حامی پزشــکیان کــه حتی در 
میزگرد فرهنگــی جنجالی هم کنار او بود، 
در کانال تلگرامی خود به این ماجرا واکنش 
نشــان داد و نوشــت: »آقای عارف توضیح 
بدهند پسرشــان در جلســه رسمی دولتی 
چه می کرده اســت؟ به چه حقــی، با چه 
ســمتی، و به چه دلیلی در جلســه حضور 
داشــته اند؟ خیلی افراد مثل من دولت را از 
درون دیده اند و می دانند این نوع حضورها، 
منفعــت خلق می کند. یک خبر یا عکس از 

بودن در جلسه ای، فرصت خلق رانت ایجاد 
می کند. 

وی خطــاب به عارف نوشــت: شــما عضو 
دولت آقای پزشکیان هستید که در کارزار 
انتخاباتــی، بیــش از هر متــن دیگری، به 
نهج الباغه ارجاع داده اســت. آداب حضور 
در دولــت به طور عــام، دولت پزشــکیان 
به طور خــاص را محترم بشــمارید. درباره 
حضور پسرتان در این جلسه توضیح دهید. 
شفاف. شاید برای شما در 7۴سالگی، خیلی 
چیزها اهمیت زیادی نداشته باشد، اما برای 
جوانان این کشــور، اهمیت دارد که کشور 
چگونه اداره می شود، با چه قواعدی و با چه 

سطحی از رعایت اخاق حکمرانی.«
او همچنین در توییتی به این موضوع اشاره 
کرد و نوشــت: » آقای عــارف! درباره علت 
حضور پســرتان در جلســه رسمی دولتی، 
خیلی روشن توضیح بدهید.  اگر بساط این 
گونه حضورها - به هر دلیلی - و مداخات 
امثال ایــن آقازاده جمع نشــود، عاقبتش 
بی آبرویی برای دولت اســت. امثال من آبرو 
پیش مردم گرو نگذاشــتیم که امثال پسر 
آقای عارف در متن و حاشیه دولت جولان 

بدهند.«

واکنش های ادامه دار به حضور "حمیدرضا عارف" در مراسم  دولتی 

دردسر پسران برای پدران
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همدلی| ۱۵00 نفر از اساتید در خصوص وقایع ۱۴0۱ اظهارنظر 
کردند و برای ترفیع سالانه دچار مشکل شدند.

“محمود صادقی” دبیرکل انجمن اسامی مدرسین دانشگاه ها، به 
جماران گفت: ســال ۱۴0۱ بود که ترفیع خود من را نمی دادند 
و بعــد که پیگیری کردم گفتند یک لیســتی از وزارت علوم به 
دانشگاه آمده و بعد که پیگیری کردم دیدم لیست افرادی است 
که اظهارنظر کرده بودند و اخیرا شنیدم که بیش از ۱۵00 نفر این 

طوری لیست داشتند.
دبیرکل انجمن اسامی مدرسین دانشــگاه ها با اعام اینکه در 
ســال های اخیر بین ۸0 تا 90 نفر از اساتید دانشگاه ها اخراج یا 
لغو قراداد شده اند، گفت: عمدتا به دلایل واهی بود که بعضا خود 
هیأت جذب رد می کردند و بعضا هم به استعام از نهادهای امنیتی 
مستند می کردند. یعنی خیلی از آنها به دلایل واهی بود و بعضا 

دلایل سیاسی و سوء ظن هایی که متأسفانه به افراد داشتند.
وی درباره اظهارات پزشکیان درباره بازگشت اساتید به دانشگاه و 
آماری از محدودیت های ایجاد شــده گفت: ما در صدد تهیه آمار 
بودیم ولی خیلی افراد ترجیح می دادند که اعام نکنند؛ به دلیل 
اینکه امیدوار بودند بدون اعام مشکل را پیگیری کنند و حل شود 
و فکر می کردند که اعام آن باعث دردســر شود. لذا آمار خیلی 
دقیقی وجود ندارد. افراد وضعیت های مختلفی هم داشتند. مثا 
خیلی ها در مرحله پیمانی بودند و برای تبدیل وضعیت مشــکل 
داشــتند و از لحاظ حقوقی هم دستشان به هیچ جایی بند نبود. 
مخصوصــا اینها با پیگیری های ما هم مایــل نبودند که در آمار 
بیایند. بعضا هم در مراحل دیگری بودند که مثا تعدادی داشتیم 
بازنشستگی اجباری شــدند؛ یعنی هنوز به شرایط بازنشستگی 
نرســیده بودند و آنها را بازنشسته کردند. بعضا هم اساتید اخراج 

شدند.آماری که ما توانســتیم در یک مقطعی گردآوری کنیم، 
بین ۸0 تا 90 نفر در شرایط مختلف بودند اما بعدا متوجه شدیم 

خیلی ها ترجیح می دهند که اصا در آمارها نیایند.
 وی افزود: اگر بخواهم یکی را اسم ببرم و دیگری فراموش شود، 
ترجیح می دهم اســم نیاوریم. مثا آقای دکتــر آرمان ذاکری از 
دانشــگاه تربیت مدرس یکی از آنها است.تعداد قابل توجهی هم 
در مراحل جذب بودند و بخش عمده ای از مراحل جذب آنها هم 
سپری شــده بود و در مرحله مصاحبه و شراطی عمومی حذف 
شدند. در دانشگاه خود ما صرفا یا این سوء ظن که در دولت قبل 
یعنی دولت دوازدهم جذب شــده اند، حذف شدند. جالب بود که 
یک مورد در گروه خود مــا فردی در مراحل علمی امتیاز آورده 
بود ولــی با این گمان که فانی معرف او بــوده، از ادامه مراحل 

محروم شد.
وی همچنین تصریح کرد: یک مورد قابل توجه دیگر که مشکل ساز 
شده بود، افرادی هستند که مثا به مناسبت های مختلف بیانیه 
یــا کارزاری را امضاء کرده بودند. حتی موردی بود که یک عضو 
هیأت علمی بیانیه انجمن مدرسین را امضا کرد و بعد با ما مکاتبه 
می کرد که لطفا امضای من از زیر آن بیانیه حذف شــود. شنیدم 
حدود ۱۵00 نفر بیانیه ها را امضا کرده یا در خصوص وقایع ۱۴0۱ 
اظهارنظر و مصاحبه داشتند و در یک لیست جداگانه قرار گرفته 
بودند. خیلی از اینها در شرایط رسمی قطعی بودند و نمی توانستند 
کاری با آنها بکنند و در ترفیع سالانه با مشکل رو به رو می شدند. 
همان ســال ۱۴0۱ بود که ترفیع خود من را نمی دادند و بعد که 
پیگیری کردم گفتند یک لیستی از وزارت علوم به دانشگاه آمده و 
بعد که پیگیری کردم دیدم لیست افرادی است که اظهارنظر کرده 
بودند و اخیرا شــنیدم که بیش از ۱۵00 نفر این طوری لیست 

داشتند؛ یعنی عمدتا به دلایل واهی که بعضا خود هیأت جذب 
رد می کردند و بعضا هم به اســتعام از نهادهای امنیتی مستند 
می کردند. مثا آرمان ذاکری که یک فعال سیاســی هم نبوده و 
فقط یک پژوهشــگر اجتماعی است را رد کردند. یعنی خیلی از 
آنها به دلایل واهی بود و بعضا دلایل سیاسی و سوء ظن هایی که 
متأســفانه به افراد داشتند.  وی درباره توئیت شریفی زارچی که 
نوشــته بود مشکل او برطرف شده و از اول مهر در کاس حاضر 
می شود، چنین اظهارنظر کرد که: »من فکر می کنم برگرداندن 
موردی افراد اقدام خوبی اســت، ولی باید توسط رئیس جمهور 
و وزیر علوم فرآیندها اصاح شــود؛ یعنی فرآیند جذب و تبدیل 
وضعیت اصاح و شفاف شود و این مهم تر از برگرداندن افراد است. 
ولی برگرداندن افراد به حسب مورد بستگی دارد و اگر انتظار داشته 
باشیم که همگی یکجا برگردند، شاید امر مقدور و عملی نباشد؛ 
مگر اینکه خیلی ویژه دستور داده شود.به هر حال با توجه به تغییر 
شرایط و فضایی که ایجاد شده، امیدواریم که فضای عمومی در 
سطح دانشگاه ها تغییر کند و مخصوصا فرآیندها اصاح شود. نکته 
خیلی مهمی که در میان مدت می شــود انتظار داشت اختیارات 
دانشگاه ها که از آنها سلب و به خارج از دانشگاه منتقل شده بود، 
به گروه های آموزشــی برگردد و معیارهای علمی عمدتا ماک 
قرار بگیرد. البته معیار اخاقی هم لحاظ می شــود اما معیارهای 

ایدئولوژیک و سیاسی باید کنار برود.

روایت "محمود صادقی" از دلایل تأمل برانگیز محدودیت  و محرومیت در دانشگاه ها

محرومیت استادان زیر ضرب سیاست جناحی

“غامعلی جعفرزاده ایمن آبادی” نماینده پیشــین رشــت در 
مجلس شورای اسامی در گفت وگو با ایلنا، درباره حادثه قتل 
یک متهم بازداشت شده در یکی از کانتری های شهر لاهیجان 
و عملکــرد دولت در رابطه با این واقعه، گفت: حادثه لاهیجان 
یک شبه ایجاد نشده اســت. دیشب هم ویدیو منتشر شد که 
یک نفر را به زور سوار ماشین می کنند. چند وقت پیش هم در 
یکی از کانتری ها شــرق گیان، سارق یک کابل را تا صبح به 
جرثقیل بستند. این نافی تاش های و زحمات نیروی انتظامی 
نیســت، نباید فرصتی ایجاد شود که خادمین نیروی انتظامی 
هم مورد اتهام قرار گیرند و بر عملکردشان خدشه ای وارد شود 

اما ریشه مشکل در جای دیگری است.
باید قانون اصاح شود

جعفرزاده افزود: مشــکل در جایی است  که  ما قانون را را زیر 
پا گذاشتیم. انتظاری که من از دکتر پزشکیان دارم و مطمئنم 
که ایشان خودشــان این برآورد را دارند، این است که همه به 
سمتی برویم که قانون اصاح شود و کسی مجری قانون نشود. 
مــا قوه قضاییه داریم، ضابط قضایــی ما یعنی نیروی انتظامی 
موظف است شــخصی را که تخلف کرده است تحویل دستگاه 
قضا دهد. ممکن است ده ها اتفاق مثل اتفاق آقای موسوی و از 

این دست افتاده باشد اما صدای آن در نیامده است.

فرهنگ پلیس خوب و مقتدر ایجاد نشد
جعفرزاده در پاسخ به این ســوال که چه اقداماتی از سوی نیروی 
انتظامی می تواند نقش پیشیگری داشته باشد، تصریح کرد: ما به 
پلیس و تامین امنیت نیاز داریم اینکه شب در خانه آرام می خوابیم، 
به دلیل این اســت که پلیس وجود دارد. یک بخشــی از پلیس را 
درگیر چهارتا دانه تار مو کردیم؛ سرقت،  دزدی و قاچاق مواد مخدر 
هم به آن اضافه شد. پلیس حق ندارد توهین کند یا به جامعه خشم 
و خشونت را تزریق کند،  ما هم نتوانستیم فرهنگ پلیس خوب و 
مقتدر را در کشور ایجاد کنیم. چرا الان دختران ما پلیس را می بینند 
وحشت می کنند. یک روزی پلیس مرجع امنیت زنان ما بود اما امروز 
که پلیس را می ببینند، وحشت می کنند. الان پلیس وقتی در خیابان 
است یک استرســی به جامعه می دهد، به نحوی که مردم حضور 
پلیس را به هم هشــدار می دهند.وی در پاسخ به این پرسش که 
سرعت عملکرد مجموع دستگاه ذی صاح در این جریان را چطور 
ارزیابی می کنید؟ گفت: کند بود. عزل رییس پاســگاه دردی را دوا 
نمی کند. بحران زاهدان را از یک رییس پاســتگاه می بینیم و تمام 

بحران مهســا امینی از نحوه عملکرد نادرست به وجود آمد. کشور 
هزینه های کمی بابت این ها داده است؟ اگر همان موقع که مهسا 
امینی فوت کرد افسران داخل ون بازداشت و محاکمه می شدند، ما 
این همه زخمی و کشته نداشتیم. چقدر کشور درگیر شد، این همه 
در دنیا  راهپیمایی شد. کسی نیست همه این هزینه ها را محاسبه 
کند؟ این نماینده پیشــین مجلس در رابطه با اقدامات لازم برای 
جلوگیری از تکرار چنین وقایعی، گفت:  ما باید به سمت قانون  گرایی 
برویم یعنی هرچه قانون می گوید. کســی به خودش اجازه ندهد، 
مجری قانون شود؛ قوه قضاییه یعنی مجری قانون. الان جای آقای 
اژه ای را خالی می بینم و دادستان باید ورود کند. می گویند خشم آن  
افسران را گرفته است، اشتباه کردند. فیلم هایی که منتشر شد بسیار 
ناراحت   کننده  است. از  آقای پزشکیان انتظار داریم که خودشان به 
عنوان الگو که قطعا اینطوری است، عمل کنند و خودش پرچم قانون 
را بالا ببرد و به همه دســتگاه  ها دستور دهد که هیچ کس اجتهاد 
نکند و خودسرانه عمل نکند تا عدالت اجرا شود. همه باید با تکیه 

بر قانون باشیم.

نماینده پیشین رشت در مجلس تحلیل کرد

حادثه لاهیجان؛ پیامدخودسری  ها


